
قاچاق، زخمي كهنه بر پيكر توليد داخلي ايران 
است كه در جامعه به شك�ل دردي التيام  ناپذير 
مورد پذيرش ق�رار گرفته است و همين مسئله 
موجب شده ت�ا وعده  هاي دولت  ه�اي مختلف 
براي درمان اي�ن زخم نيز جدي گرفته نش�ود. 
حال در شرايطي كه در دولت قبل به نوعي ستاد 
مركزي مبارزه با قاچاق ك�الا  و ارز به فراموشي 
سپرده شده ب�ود و در دولت جدي�د نيز با وجود 
برگزاري چند وقت يكبار جلس�ات اين ستاد با 
حضور رئي�س  جمهور، هنوز ب�ه تكليف قانوني 
برگزاري جلسه هر دو ماه يكبار عمل نمي  شود 
و از طرف ديگر وضعيت سرپرست اين ستاد كه 
از دولت قبل مش�غول به كار است، در هاله  اي از 
ابهام ق�رار دارد، نمي  توان دورنماي�ي از مبارزه 
قاطع با موضوع قاچاق قابل تص�ور بود. با وجود 
همه اينه�ا، حميدرضا دهقاني  ني�ا، سخنگوي 
ستاد مركزي مبارزه با قاچاق ك�الا و ارز و مدير 
كل نظارت بر سامانه  هاي الكترونيكي و هوشمند 
مقابل�ه ب�ا قاچ�اق ك�الا و ارز در گف�ت  و گويي 
تفصيلي با »ج�وان« كه بخ�ش اول آن در ادامه 
مي  آيد، قائل بر اين است ك�ه اقدامات بسياري 
در اين ستاد انجام شده يا در ح�ال انجام است. 
به عنوان سؤال اول، ميزان قاچاق كالا 

و ارز چه مقدار است؟
ميزان قاچاق كالا و ارز در ايران براس��اس ماده 16 
قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز و برآورد س��ال 98، 

12/5 ميليارد دلار است. 
موضوع اتصال گمرك با سامانه جامع 

تجارت به كجا رسيد؟
در موضوع اتصال سامانه به گمرك تا پايان دولت قبل 
كه اتفاق خاصي نيفتاد و نهايتاً ستاد در همان دولت با 
تهيه مستنداتي كه داشت و همكاري  هايی كه ديگر 
دستگاه  هاي نظارتي مثل سازمان بازرسي كل كشور 
انجام دادند، از افرادي كه در اي��ن مقوله كم  كاري 
كرده بودند، شكايت كرد، پرونده هم تشكيل شده و  
در حال رسيدگي است. حكم بدوي صادر شده و در 

حال طي مراحل تجديدنظر است. 
اين اف�راد در چه سطح�ي بودند؟ از 

وزارت اقتصاد هم هست؟
در سطح معاونان سابق وزير هس��تند و محدود به 

وزارت اقتصاد هم نيست. 
ما فقط درباره اتصال صحبت مي  كنيم 

يا موضوع ديگري است؟ 
صرفاً اتصال گمرك و سامانه تجارت نيست، چراكه 
اگر ما فقط به دنبال اتصال شدن بوديم كه شايد خيلي 
زودتر از اينها موضوع محقق شده بود. واقعيت مطلب 
بحث تبادل اطلاعات اس��ت، نه اتصال. شما ممكن 
است يك زيرساخت از طريق MPLS، فيبر تاريك 
يا هر بستر ديگري ايجاد كنيد، اتصال بين دو دستگاه 
را از يك مسيري يا واسطي ايجاد كنيد، اين كار اگر 
خيلي وقت بگيرد. شايد يك ماهه تمام شود، اين كار 

كه شايد قبلاً هم انجام شده بود. 
براي پيش�گيري قرار است چه كاري 

انجام دهيد؟
برنامه پيش��گيري در مقوله مقابله ب��ا قاچاق كالا و 
ارز به عنوان اولويت و حتي بالات��ر از اولويت مطرح 
اس��ت و برنامه مفصلي دارد كه اي��ن برنامه مفصل 
سياستگذاري  ها و برنامه  هاي اجرايي خاص خود را 
دارد؛ مجري، همكار و ناظر آن مش��خص و شاخص 
ميزان پيشرفت آن نيز مشخص اس��ت، ابلاغ شده 
و حتي ش��ايد س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز تنها 
دستگاهي در حاكميت باشد كه دارد به لحظه اين 
موضوع را رصد مي كند و ب��ه لحظه نتيجه رصد آن 
در اختيار معاون وزير كه رئيس سازمان است و وزير 
كه معاون رئيس  جمهور است، قرار مي  گيرد،  البته به 
شكل الكترونيكي اين كار را در راستاي عملياتي كردن 
وظيفه نظارتي خود انجام داده اس��ت. ش��ايد كمتر 
دستگاهي را داشته باشيم كه بگويد در سه ماهه دوم 
سال 1401، 84 تكليف به شكل كامل در مقوله كلان 
مقابله با قاچاق كالا و ارز انجام شده اس��ت وگزارش 
آن نيز 27 مهر 1401 خدمت رئيس جمهور و ديگر 

دستگاه  ها ارسال شده است. 
در خص�وص قاچ�اق توس�ط كولبر و 
سوخت  بر كه به عنوان قاچاقچي مورد 
برخورد قرار مي  گيرند، ولي عملاً سود 
آن را كسي ديگر مي  ب�رد، چه فكري 
شد؟ قرار بود براي اين افراد خيلي از 
كارها انجام شود و طرح  ها و برنامه  هاي 
زيادي مطرح شد. اين طرح  ها و برنامه  ها 

به كجا رسيد؟
يكي از برنامه  ها در حوزه پيش��گيري ك��ه اتفاقاً در 
دستور العمل 9 ماده  اي رئيس محترم جمهوري به 
تاريخ بهمن 1400 مصوب و به ستاد و از سمت ستاد 
به ديگر دستگاه  ها ابلاغ ش��ده، مقوله كولبري بود. 
بايد اول عرض كنم كه ممكن است مقوله كولبري 
يك مقوله بسيار ساده و غيرسازمان  يافته در حوزه 
قاچاق كالا و ارز تصور شود، اين تصور دقيق نيست، 
شما وقتي كه به شكل كارشناسي كولبري را بررسي 
مي كنيد، متوجه مي  ش��ويد كه تمام��ي كالاهايي 
كه توسط كولبر وارد مي  ش��ود، تجميع مي  شود و 
به صورت متقن تأمين مالي توس��ط يك، دو يا سه 
شخص انجام مي ش��ود و كالاهاي تجميع شده هم 

براساس استثنائات تجاري وارد كشور مي  شود. 
در طرف ديگ�ر كش�ور سوخت  بر نيز 
داريم، اين افراد كالايي را قاچاقي وارد 
يا خارج كرده  اند، بالاخره اين كالاها وارد 
شهر مرزي شده و در آنجا تجميع شده 
كه وارد يا خارج از كشور شود، چرا قبل 
از اينكه از شهر مرزي خارج شود يا وارد 

شهر مرزي شود، جلوگيري نمي  شود؟

اين را بايد از كسي پرسيد كه وظيفه اجرا را برعهده 
دارد.  وقتي كالايي به ش��كل غيررسمي تحت هر 
رويه  اي قاچاقي وارد سرزمين اصلي مي شود، محال 
است كه از اين مسير بگذرد، ولي ضابطان و عزيزاني 
كه در اين زمينه مس��ئوليت مقابله دارند، نباشند. 
مثلًا مس��ئوليت مقابله در دريا با درياباني ناجا و در 
مرزها هم با مرزباني ناجاست. حتي الان شاهد كشف 
محموله  هاي نفت  و  گاز  و سوخت از سوي دوستان و 
همكاران سپاه هستيم؛ ستاد وقتي تشكيل مي  شود، 
ذيل خودش صف دارد و صف  هايي كه ذيل س��تاد 
تشكيل مي  شود به اين دليل است كه كار اجرايي را 
انجام دهد، اين صف  ها از جمله سه ضابط اطلاعات 
سپاه، وزارت اطلاعات و فرماندهي انتظامي هستند، 
مخصوصاً فرماندهي پليس امنيت اقتصادي كه ذيل 

خودشان پليس گمرك را دارد. 
من به   آنها ابلاغ كرده  ام، پيگيري هم كرده  ام، حتي 
اعلام شده است چگونه ظن به كالاي قاچاق ببرند. 
با همكاري همين دستگاه  ها دستورالعمل استخراج  
و به ابلاغ هم شده است. يك موقع حتي گفته شده 
من نمي  توانم موبايل، سيگار يا تلويزيون قاچاق را از 
غيرقاچاق تشخيص دهم، مي  گوييم اين هم ابزار، 

حالا بايد ديگر ستاد چه كند؟ 
در همين راستا سال هاست قرار بوده 
گمرك دستگاه ايكس  ري داشته باشد، 
چه مق�دار تأمي�ن شده اس�ت؟ همه 

گمرك  ها ايكس  ري دارند؟
آيا همه گمركات بايد دستگاه ايكس  ري داشته 
باشند؟ قاعدتاً خير، ولي اولويت  بندي كرده  ايم و 
الان 16 تا 18 دستگاه ايكس  ري وصل است؛ ستاد 
براي تأمين ايكس  ري ورود كرده و ديده بهتر است 
كه برويم به سمت اينكه دروني  سازي و بومي  سازي 
كنيم؛ در دولت قبل خدمت رئيس محترم سابق 
سازمان انرژي اتمي رسيده گفتم مي  توانيد رويه  اي 
ايجاد كنيد كه اگر كسي در داخل كشور ادعا كرد 
من منبع انرژي يا دستگاه اسكن كاميوني ساختم، 
در اين رويه قرار بگيرد، گفتند يا داريم يا مي  بينيم 
و رفته  ايم و ديده  ايم رويه ايجاد ش��د. بعد رفتيم 
سه تا شركت در داخل كش��ور پيدا كرديم و اين 
سه  تا ش��ركت با دو س��ه نهاد قرارداد بستند و به 
توليد رسيدند و اين توليد الان در حال استفاده و 
بهره برداري است، الان حتي براي خود بنده خيلي 
جالب است توان يكي از ش��ركت هاي داخلي كه 

دانش  بنيان هم هست، واقعاً فوق  العاده است. 
گمرك دارد از اين دستگاه  ها استفاده 
مي  كند و باز هم نمي  تواند جلوي قاچاق 

را بگيرد؟
ممكن اس��ت كه گمرك از اين دستگاه استفاده 
كند ول��ي اينكه بگوييم حالا كه از اين دس��تگاه 
استفاده مي  كند نمي تواند تشخيص دهد، شايد 
حرف دقيقي نباشد. اين همه دستگاه تشخيص در 
اختيار دستگاه  هاي مقابله كننده است، من عرضم 
اينجاس��ت زيرساخت را خود س��تاد با همكاري 
خود دستگاه  ها پيگيري كرده و ايجاد شده، روي 
اين زيرساخت ابزار تهيه شده، ايجاد شده است، 

آموزش داده شده و كاملًا بستر تمييز دادن كالاي 
قاچاق از غيرقاچاق مشخص است، دستورالعمل 
نوش��ته ش��ده كه به چه نح��وي از اين اب��زار و 
زيرساخت بابت تقويت ظن قاچاق و بابت تقويت 
مقابله هوشمند با قاچاق استفاده شود. همين الان 
كه ما داريم صحبت مي  كنيم، انتظار س��تاد اين 
است دستگاه  هايي كه در اين حوزه وظيفه دارند، 
وظيفه خ��ود را انجام دهند و ب��ا كالاهاي محرز 

قاچاق در سطح عرضه مقابله كنند. 
وقتي اين انتظارتان برآورده نش�ود، 
مي توانيد از بازوي قضايي نيز استفاده 
كنيد، آي�ا از اين اب�زار ني�ز استفاده 

كرده  ايد؟ 
عرض كردم كه ش��ش ي��ا هفت پرونده تش��كيل 

شده است. 
فرموديد كه پرونده ها متعلق به دولت 

قبل است. 
خب 13، 14 ماه از دولت جديد مي گذرد. 

در اين 13،14 ماه طبيعتاً قاچاق ما كم 
نشده چون در خيابان ها شاهد هستيم 

كه كالاي قاچاق هنوز وجود دارد. 
اين جمله دقيق نيست؛ اگر من دوتا چك پول روي 
ميز بگذارم، شما با نگاه كردن متوجه مي  شويد كه 
كدام يك جعلي اس��ت و كداميك جعلي نيس��ت؟ 
نمي  توانيد. حال چگونه مي توانيد از روي ديدن كالا 
تشخيص دهيد كه كالا قاچاق است يا قاچاق نيست. 
س�ؤال را اينگون�ه مط�رح مي  كنم، 
در كش�ور ما ك�الاي ك�ره اي قاچاق 
اعلام شده، ح�الا در ب�ازار اگر كالاي 

كره  اي داشته باشيم، قاچاق است. 
اگر من يك كالايي را ديدم روي آن نشان سامسونگ 
بود، آيا اين كالا سامسونگ است؟ يكي از دردهايي 
كه ما داريم، همين است كه متأسفانه با كالاهايي به 
ظاهر كره  اي مواجه هستيم كه ايراني است و حتي 
بدتر از اين. همين الان هم وقتي ش��ما در خيابان 
قدم مي  زنيد كالاي دست دوم كره  اي مي  بينيد كه 
در زيرزمين صاف كاري، رنگ  كاري و سر  هم  بندي 
شده است. حالا من از اين نظر قائل به فرمايش شما 
هس��تم  كه روي اين كالا نوشته است سامسونگ. 
گيرم حتي سامسونگ هم نباشد، ولي چون كالای 
كره ای به گفته شما قاچاق است، به هرحال نبايد 
سامسونگ داشته باشم، ش��ما ممكن است به من 
بگوييد آقای ستاد مبارزه با قاچاق آيا در برنامه  هاي 
خود ابزاري داريد كه قاچاق بودن اين را تشخيص 
دهم؟ من مي گوي��م بله دارم؛ ابزار هم گذاش��تم، 
عملياتي هم هست، دستگاه مقابله كننده بسم الله 

چرا نمي  روي جمع كني؟
اين عذر بدتر از گناه است  كه اين كالا نه تنها كره  اي 
نيس��ت، بلكه دس��ت دوم يا حتي ايراني در قالب 

كره  اي است. 
اين عذر بدتر از گناه مسئوليتش   با چه 

كسي است؟ 
به اسم كالاي قاچاق فروخته مي شود يا نه؟

نه به اس�م ك�الاي قاچ�اق فروخته 

نمي  شود.  به اسم سامسونگ يا ال  جي 
فروخته مي  شود ديگر. . . 

10 سال پيش يك رختش��ويي خريده بودم؛ مثلًا 
ال  جي، اين دستگاه ال  جي 10 سال قبل را فروخته  ام 
و الان دست دوم اس��ت. اين دستگاه دست دوم در 
بازار ارائه مي  ش��ود؛ حال وقتي دس��ت  دوم باشد، 

كالاي قاچاق است؟ 
اگر به اس�م ن�و فروخته ش�ود، شما 

مي گوييد به من ربطي ندارد؟
خير. اتفاقاً من مي  گويم كه قاچاق نيست و بدتر از 

قاچاق، غش در معامله و فريب مردم است. 
در بازار شاهد هستيم كه فروشنده مشخص مي گويد 
من اين كالا را از مرز فلان وارد كرده  ام. مدل جديد 
اين برند اس��ت و همه نش��انه  ها هم روي آن كالا 
خورده است، حالا ممكن است شما بفرماييد اين 
فرد تقلب كرده اس��ت. بعد در فيلم خودش برمي 
 گردد مي  گويد اين رختشويي در ظاهر مدل جديد 
ولي در باطن قديمي است. موتور اصلاً موتور ال  جي 
نيست و بعد ش��ما را هدايت كرده به پايين همان 
مغازه؛ رسيديد به جايي كه يك عالمه دستگاه هاي 
متفرقه دارند س��رهم بندي مي  شوند. نشان  ها هم 

كپي كاري شده، چسبانده مي  شوند. 
چند درصد كالايي را كه به اسم قاچاق 
فروخته مي  ش�ود، مدعي هستيد كه 

اينگونه است؟
من اصلًا دنبال درصد نيس��تم. من فرض را بر اين 
مي  گيرم كه همه اين كالاها نه تقلبي است، نه دست 
دوم است، نه صافكاري و بتونه كاري شده است كه 
متأسفانه خيل عظيم آن اينگونه است. اين سؤال را 
مطرح مي  كنم كه آيا ابزار تشخيص به ضابطمان 
داده  ايم؟ مي  گويم بله و با اين ابزار همين الان هر 
دستگاهي كه در بازار هست خيلي راحت با استعلام 
در محل قب��ل از خريد متوجه مي  ش��ويد كه اين 
كالاي لوازم خانگي شما تقلبي است يا اصل است، 
توليد كننده آن كيست؟ چه تاريخي توليد شده و 
چقدر مسئوليت خدمات پس از فروش دارد و كدام 

شركت اين مسئوليت را به شما مي  دهد. 
اين زيرساخت وجود دارد، دستگاه مقابله كننده 
وظيفه مقابله دارد و زيرمجموعه ما هم به حساب 
می آيد؛ به او ابلاغ هم كرده  ام، برخي از اس��تان ها 
انج��ام مي  دهند و برخي ديگر انج��ام نمي دهند، 
برخي كالاها را خوب ورود مي  كنند، برخي از كالاها 
را هم ورود نمي كنند. من به عنوان ناظر گزارش آن 
را مي  نويسم خدمت رئيس  محترم جمهور و خدمت 
دستگاه  هاي نظارتي همجوار خودم اعلام مي  كنم. 
ما دستگاهي را كه به وظيفه خود عمل نكند، كمتر 
مي  بينيم، آن چيزي كه پيش م��ي  آيد عملكرد 
نسبي است. در برخي از استان ها مشاهده مي  كنيد، 
عملكرد خيلي خوب است؛ در برخي از استان  ها هم 
خير.  در خصوص اينكه از چه باب نس��بي است، 
متوجه مي  ش��ويد كه بابت برخ��ي از اتفاقاتي كه 
مثلاً اخيراً در تهران افتاده است، قاعدتاً فعلاً انتظار 
برخورد در برخي از مقولات نيست. اين عملكردهاي 
نسبي در برخي از مواقع استدلال  هاي قابل پذيرش 

دارد و برخي از موارد نيز خير و ما نمي  پذيريم. 
خوانندگ�ان ما ممكن اس�ت اينگونه 
تعبير كنند كه ي�ك دستگاهي چند 
مسئوليت داشت�ه، دو تا مسئوليت را 
انجام داده، هش�ت  تاي آن را به  دليل 
كم  كاري يا به دلايل ديگر از زيرش در 
رفته باشد و بعد هم ما نديدم كه طرف 

مجازاتي شده باشد. 
بگذاريد به ش��كل كمي صحبت كنم تا ان  شاءالله 
خوانندگان تان اقناع شوند. يكي از سامانه  هاي كه 
به وجود آمده و زيرس��اخت  هاي فني ايجاد ش��ده 
س��امانه يكپارچه مديريت بازرسي است؛ ممكن 
است شما تصميم بگيريد با توجه به تبحر بازرس و 
كشفياتتان يك تصميم و برنامه  ريزي جديدي را به 
وجود بياوريد كه اين اقدام با سامانه جديد مديريت 

بازرسي اتفاق افتاده است. 
من از ابتداي سال 1401 تا ابتداي 1401/06/01 
به واس��طه وجود مس��تندات، با دقت خدمت شما 
عرض مي  كنم، نزديك به 5 هزار ميليارد ريال ارزش 
پرونده هاي قاچاق كش��ف شده است، حالا تفكيك 
آن نيز وجود دارد؛ مثلًا نزديك به 23 هزار بازرسي 
براي كشف كالاي قاچاق انجام شده است. اين آمار 
سامانه يكپارچه مديريت بازرسي است. اينكه تعداد 
پرونده هاي قاچاق به تفكيك استاني به چه ميزان 
بوده است و در كدام استان ما بيشترين سهم را داريم، 
معلوم است مثلًا سهم خوزس��تان از كل بيشتر از 
بقيه و بازرس��ي  هاي قاچاق نزديك به 5هزارو822 

مورد بوده است. 
اين سيستم به شما مي گويد وضعيت شما در حوزه 
مقابله با قاچاق به چه نحو است و تفكيك كالايي آن 
هم مشخص است كه بيشترين كالاي كشف شده 
مربوط به چه كالايي بوده، اي��ن كالا هم به رديف 
مشخص است و اين حاصل زيرساخت ايجاد شده 
در حوزه مقابله با قاچاق اس��ت، من چرا روي اين 
زير ساخت تأكيد مي  كنم، چون يك موقعي دو يا سه 
سال قبل نمي توانستيم به ضرس  قاطع و با اين دقت 
و جزئيات بگوييم كه وضعيت ما در حوزه بازرسي 
چگونه است. يكسري از بازرسي  ها انجام مي  شد كه 
نتيجه همه آنها روي كاغذ بود، ولي الان به واسطه 
پيشرفت 65 درصدي كه در حوزه سامانه هاي مقابله 
با قاچاق داشتيم و ديگر سامانه اي نداريم كه عملياتي 
نشده باش��د، مي  توانيم با اين دق��ت و ريز جزئيات 
آمار را اس��تخراج كنيم كه قطع به يقين ما را براي 

برنامه  ريزي بسيار موفق تر از قبل مي  كند. 
براي مش��اهده كام��ل اي��ن مصاحبه به س��ايت 

»جوان آنلاين« مراجعه كنيد.

884984403سرويس اجتماعي
وضعيت قاچاق كالا و ارز در گفت  و  گوي »جوان« با سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 

با قاچاق دیگر چه کنیم که نکرده باشیم!

حسین سروقامت

رئيس بنياد   شهيد   و امور ايثارگران:

 روزانه 50 هزار خد  مت د  رماني 
به جانبازان ارائه مي شود  

معاون رئيس جمهور و رئيس بنياد   شهيد   و امور ايثارگران د  ر نشست خبري 
خود،   از ارائه روزانه بيش از ۵۰ هزار خد  مت د  رماني به جانبازان خبر د  اد  . 
به گزارش »جوان«، اميرحسين قاضي زاد  ه هاشمي د  ر نشست خبري صبح 
امروز، گزارشي از عملكرد   يك س��اله خود   را د  ر اين بنياد   ارائه كرد   و گفت: 
د  ر قانون، شهيد   به كسي اطلاق مي شود   كه د  ر د  رگيري با گروه معاند   ترور 
مي شود   د  ر اغتشاشات اخير شوراي تأمين استان موارد   را بررسي مي كند   و 

احراز شهاد  ت با يگان و مسئول اعزام كنند  ه است. 
قاضي زاد  ه هاش��مي د  ر اد  امه افزود  : د  ر جريان اغتشاشات اخير، آمار د  قيق 
نمي توان ارائه د  اد   برخي ها رهگذر بود  ند  . تشخيص براساس شوراي تأمين و 
وزارت اطلاعات است. خلأ قانوني وجود   د  ارد  ، مثل پرسنل محيط زيست يا 
گروه هاي جهاد  ي يا امد  اد  گر وجود   د  ارد  . قبلاً عناويني با عنوان شهيد   خد  مت 
و فد  اكار خد  مت د  ر نظر گرفته ش��د  ه بود   و فقط عنوان شهيد   به آنان تعلق 
مي گرفت، اما اكنون كسي كه عنوان ش��هيد   را د  ريافت مي كند  ، از مزاياي 
د  ر نظر گرفته شد  ه بهره مند   مي شود  . بنياد   شهيد   فقط پروند  ه هايي را كه از 

شوراي تأمين ارسال مي شود  ، بررسي شكلي مي كند  . 
رئيس بنياد   شهيد   و امور ايثارگران با بيان اينكه بنياد   شهيد   براي اجراي 
قوانين به 126 ميليارد   هزار ميليارد   تومان اعتبار نياز د  ارد  ، گفت: 50 هزار 
ميليارد   تومان به عنوان بود  جه عمومي براي بنياد   شهيد   د  ر نظر گرفته شد  . 
اين ميزان به جز اضافاتي است كه يكي، د  و روز اخير د  ر خصوص افزايش 
حقوق و د  ستمزد  ها د  ر نظر گرفته شد  ه است كه 700 تا 800 ميليارد   تومان 
به اين رقم افزود  ه مي ش��ود  . 20 هزار ميليارد   تومان نيز د  ر تبصره ها براي 
پرد  اخت بد  هي هاي 10 س��ال گذشته بنياد   ش��هيد   به د  ستگاه ها، بخش 

خصوصي، د  انشگاه ها و بيمه ها پيش بيني شد  ه است. 
رئيس بنياد   شهيد   و امور ايثارگران با بيان اينكه د  ر بخش خد  مات بهد  اشتي 
و د  رماني كه شامل اقد  اماتي نظير پايش سلامت، تجهيزات پزشكي مورد   
نياز مصرفي و غيرمصرفي را تحت پوشش بيمه تكميلي قرار د  هيم، خد  مات 
مستقيم د  ر آسايشگاه ها، مراكز د  رماني، بيمارستاني و د  رمانگاه هاي سرپايي 
به جامعه هد  ف خد  مات ارائه مي د  هند  ، گفت: روزانه بيش از 50 هزار خد  مت 
د  رماني و هر ماه 25 هزار بستري د  اريم كه 10 هزار نفر از آنها د  ر بخش هاي 

مختلف نظير قلب، ستون فقرات، مغز و سرطان نياز به جراحي د  ارند  . 
قاضي زاد  ه هاشمي افزود  : تاكنون پايش سلامت عمومي و تخصصي 200هزار 
ايثارگر و چكاپ تخصصي و فوق تخصصي جانبازان نخايي، شيميايي شد  يد   و 
متوسط انجام شد  ه و 250 هزار ايثارگر آموزش هاي تخصصي خود   مراقبتي 

را فرا گرفته اند  . 
وي با بيان اينكه ارائه خد  مات توانبخش��ي د  ر منزل به 60 هزار ايثارگر، 
124 هزار و 335 قلم تجهيزات پزشكي و 7 هزار و 500 تجهيزات كمك 
تنفسي طي يكسال گذشته به ايثارگران تحويل د  اد  ه شد  ، گفت: 4 هزار 
و 734 ويلچر به صورت متمركز و غير متمركز طي شش ماه گذشته به 
ايثارگران ارائه شد  ه است كه رشد   400 د  رصد  ي را نسبت به مد  ت مشابه 

سال قبل نشان مي د  هد  . 
رئيس بنياد   شهيد   و امور ايثارگران با بيان اينكه يك ميليون و 586 هزار 
پروند  ه سلامت الكترونيك براي ايثارگران ايجاد   شد  ه است، گفت: ايجاد   
10خانه ايثار و پنج بيمارستان بزرگ د  ر استان ها مد   نظر است كه مقد  مات 

آن د  ر د  ست انجام است. 
قاضي زاد  ه هاشمي خاطر نش��ان كرد  : د  ر 28 مركز اس��تان مراكز جامع 
رفاهي، ورزشي و توانبخشي بنياد   ش��هيد   تكميل و راه اند  ازي و با صرف 

50ميليارد   تومان اعتبار تجهيز شد  ه است. 
وي توضيح د  اد  : يكي از سياست هاي بنياد   شهيد   اين است كه به جاي اعزام 
جانبازان به خارج از كشور از پزشكان خارجي به ايران د  عوت كند   تاكنون 
چهار گروه از پزشكان آلماني و انگليسي د  ر چند   ماه اخير به كشور اعزام 
ش��د  ند   و 378 مورد   ويزيت، 18 مورد   جراحي و 47 مورد   بلوك عصبي و 
د  رد  هاي مزمن و 18 مورد   كلونسكپي انجام شد  ه كه باعث ميزان زياد  ي 

صرفه جويي ارزي شد  ه است. 
قاضي زاد  ه هاشمي با بيان اينكه يك ميليون و 707 هزار نفر از سوي بنياد   
شهيد   تحت پوشش بيمه تكميلي قرار د  ارند  ، به د  ليل تأمين نشد  ن منابع 
ما تأخير د  ر پرد  اخت به مراكز د  رماني و د  اروخانه ها د  اش��تيم كه با كمك 
سازمان برنامه و بود  جه كه علاوه بر بود  جه يك اعتبار 700 ميليارد   توماني 
به بنياد   شهيد   اختصاص د  اد  ند   تا ما توانستيم بد  هي بيمارستان ها را تا آخر 
ارد  يبهشت و بد  هي د  اروخانه ها را تا آخر خرد  اد  ماه و هزينه د  رمان مستقيم 

ايثارگران را تا تيرماه بپرد  ازيم. 
قاضي زاد  ه هاش��مي گفت: بنياد   ش��هيد   به 80 هزار نفر از والد  ين شهد  ا 
مستمري مي پرد  ازد   كه با 69 د  رصد   رشد   از 3 ميليون و 300 هزار تومان 
به 5 ميليون و 600 هزار تومان افزايش يافته است و 107 هزار نفر معسر 
از بنياد   شهيد   كمك معيشت د  ريافت مي كنند   و 34 هزار پروند  ه د  يگر د  ر 
نوبت د  ريافت كمك قرار د  ارد،   اميد  واريم د  ولت و مجلس اعتبار مورد   نياز 
را براي كمك به اين افراد   د  ر بود  جه سال آيند  ه د  ر نظر بگيرد  ، 9 هزار نفر 
از اين افراد   كه جزو سه د  هك اول بود  ند   با تجميع منابع و صرفه جويي د  ر 

بخش هاي د  يگر تحت پوشش قرار گرفتند  . 
رئيس بنياد   ش��هيد   و امور ايثارگران د  رباره واگذاري خودرو به جانبازان 
نيز گفت: اسامي 250 هزار نفر ايثارگر واجد   ش��رايط را به وزارت سمت 
ارسال كرد  ه ايم كه براساس قرعه كش��ي به 10 هزار نفر از آنها خود  رو به 
صورت قسطي فروخته مي شود  .  120 هزار خاطره نگاري از والد  ين شهد  ا 
آغاز شد  ه و كتب فراواني توسط نشر شاهد   د  ر د  ست انتشار و تعد  اد  ي نيز 
منتشر شد  ه است.  هر استاني از شهد  اي استان خود   فيلمنامه خوبي د  اشته 
باشد   با يك كارگرد  ان رد  يف الف صحبت مي كنيم و د  ر بحث بود  جه نيز 
براي ساخت فيلم كمك مي كنيم، تاكنون 12 قرارد  اد   براي ساخت فيلم و 

سريال منعقد   شد  ه است. 
قاضي زاد  ه هاش��مي با بيان اينكه د  ر قانون بود  جه 1401 ذكر شد  ه همه 
د  ستگاه ها موظفند   يك د  رصد   بود  جه خود   را به جز فصل اول و ششم د  ر 
حوزه ترويج فرهنگ ايثار صرف كند   و د  ستور العمل آن به تصويب شوراي 
عالي رسيد  ه است، افزود  : د  ستگاه ها مي توانند   20 د  رصد   بود  جه خود   را د  ر 
اختيار بنياد   شهيد   براي ترويج فرهنگ ايثار و شهاد  ت قرار دهند و اقد  اماتي 
كه مي خواهند   انجام د  هند  . بايد   د  ر قالب موافقتنامه اي بين د  ستگاه مذكور 

و شورا انجام شود  . 
وي خاطر نشان كرد  : نظارت، ارزيابي و اقد  امات د  ستگاه ها د  ر حوزه ايثار و 
شهاد  ت يكي د  يگر از موضوعاتی بود   كه بايد   براي آن شاخص هايي مشخص 
شود  . د  ر اين زمينه پيش بيني شد   د  بيرخانه شوراي ترويج اين اقد  ام را انجام 
د  هد  . همچنين مباني نظري حوزه ايثار و شهاد  ت يكي د  يگر از موارد  ي بود   
كه بايد   به آن پرد  اخته مي شد  . د  ر رابطه با مفهوم شهيد   و توسعه مفهوم شهيد   
قانون تعريفي د  ارد   و د  ستگاه ها انتظار د  ارند   افراد  ي كه اقد  امات د  اوطلبانه 
انجام مي د  هند   يا د  ر مأموريت د  چار سانحه مي شوند  ، شهيد   محسوب شوند   
كه با قانون ما د  ر تعارض است. بايد   يك كار اساسي د  ر اين زمينه انجام شود   
تا متوجه شويم گستره مفهوم شهيد   و شهاد  ت تا كجاست و بتوانيم بر اساس 
آن قوانين را اصلاح كنيم. د  ر اين راستا وزارت علوم مأمور شد   با كمك حوزه 

علميه پژوهش و مطالعات خود   را د  ر اختيار ما قرار د  هند  . 

مي گويند   يك كمپاني امريكايي سيمي به ضخامت يك هزارم 
تار موي انسان براي كمپاني رقيبش د ر ژاپن فرستاد . كمپاني 
ژاپني همان سيم را پس فرستاد ، د  ر حال�ي كه آن را به فواصل 

منظم سوراخ كرد  ه، سه سيم نازك تر از د  اخل آن رد   كرد  ه بود  !
آيا شكوه تمدن ژاپن از قدرت تكنولوژي آن برميخيزد ؟ ابد  اً. 
. . تمدن قابل »تب�اد  ل« نيس�ت؛ فقط بايد د ر د رون يك ملت 

 »توليد « شود . 
فرهنگ و رفتاري ك�ه منجر به توسعه د ر همه عرصه ها شود ، 
زيربناي ناب تمدن كشورهاست. بر چنين ساختاري مي توان 
بنيان تمدن را بنا كرد  . سوني و پاناسونيك و هيتاچي و تويوتا 

بر اين تمدن بنا شده اند  . 
د  وستان! ميان ملتي كه پس از جنگ جهاني، نان خالي مي  خورد   
تا »سنت « را به  »ين « تبديل كند   و اندك مرد  ماني كه با تبد  يل 
»پول ملي « شان به »د لار« د ر جهان غرب سرمايه گذاري 

مي كنند، تفاوت بگذاريد  !
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   شهروند- گيلان: مدت هاست در منطقه سراوان گيلان زباله 
دپو شده و ش��يرابه و بوي بدي از آن پخش مي شود كه علاوه بر 
اينكه فضاي زيست محيطي منطقه را آلوده كرده، باعث ناراحتي 
و رنجش مردم منطقه شده است. تقريباً 12 هكتار از اين منطقه تا 
حال حاضر زير دپوي زباله رفته است. اين حجم از زباله و شيرآبه 
كه از آن توليد مي شود، باعث آلودگي آب هاي سطحي و زيرزميني 
مي ش��ود كه حتي درياي خزر را هم آلوده و كشاورزي منطقه را 
نابود مي كند. از رياست محيط زيس��ت و ديگر مسئولان گيلان 

درخواست رسيدگي دارم. 

سلام بر شم�ا مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين ستون متعل�ق به شماس�ت. د لگويه هاي 
شم�ا عزي�زان را از طري�ق شبكه ه�اي 
 ۰۹1۹۰۹۶۸۵3۰ شم�اره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذي�را و  شنوا هستيم. 
د ر نظر د اشته باشيد  اي�ن ستون را مسئولان و 

مد يران با حساسيت ويژه مي خوانند .  اسكن كنيد 

 تعدد و تنوع، اصلي ترین چالش 
کاربران پیام رسان هاي داخلي 

 چالش هاي پيام رسان هاي خارجي براي كشور ما يكي دوتا نبوده  است؛ 
از چالش هاي امنيت��ي گرفته ت��ا چالش هاي اخلاق��ي و محتواهاي 
نامناسب براي كودكان و نوجوانان. اين مسئله موجب شد تا مديران 
كشور تصميم بگيرند پيام رس��ان هاي غير بومي را محدود يا مسدود 
كنند؛ پيام رسان هايي كه در س��ايه آنها پيام رسان هاي بومي فرصتي 

براي خودنمايي و عرض اندام پيدا نكنند. 
حالا با بس��ته و مسدود ش��دن اين پيام رس��ان ها، اقب��ال عمومي به 
پيام رسان هاي داخلي بيشتر شده است؛ پيام رسان هايي كه خدماتشان 
مشابه پيام رسان هاي غير بومي است و توانسته اند با اين خدمت رساني 

نظر كاربران را به خود جلب كنند. 
مشكل اصلي جايي شكل مي گيرد كه با تعدد پيام رسان هاي داخلي 
مواجهيم! تعددي كه موجب مي شود برقراري ارتباط كه اصلي ترين 
هدف استفاده از اين اپليكيشن هاس��ت، با چالش مواجه شود، چراكه 
هر كس ب��ه فراخور ني��از و حيط��ه فعاليت خ��ود يكي، دو ت��ا از اين 
پيام رسان ها را در تلفن همراهش نصب كرده است. بنابراين نخستين 
سؤالي كه بين افراد براي ارتباط گيري از طريق پيام رسان هاي داخلي 
مطرح مي شود، پرسش درباره پيام رس��ان هاي مشتركي است كه هر 
دو طرف در تلفن همراه يا سيس��تم خود نصب كرده اند و اين مسئله 

خودش چالش برانگيز شده است. 
گپ، آي گپ، ايتا، س��روش، بله و روبيكا معمول ترين پيام رسان هايي 
هس��تند كه اين روزها مردم آنها را جايگزين پيام رسان هاي خارجي 
كرده اند، اما كاربران براي تس��ريع و تس��هيل ارتباط يا بايد همه اين 
پيام رسان را در تلفن همراه خود نصب كنند يا هر بار با چالش مواجه 
شوند كه طرف مقابلشان كدام يك از اين پيام رسان ها را در دسترس 

دارد!
 اين در حالي اس��ت كه پيش از اين، پيام رس��ان هاي خارجي تنها دو 
اپليكيشن بودند و همه مي توانستند از طريق تلگرام و بعد از فيلتر شدن 
آن واتساپ با يكديگر در ارتباط باش��ند. حالا كاربران پيام رسان هاي 
داخلي بر لزوم تركيب پيام رس��ان هاي داخل��ي و ارتقاي كيفيت اين 
پيام رس��ان ها به جاي كميت و تعدد آنها تأكي��د دارند؛ موضوعي كه 
مي تواند هدف اصلي از طراحي اين اپليكيشن ها را كه همان تسهيل 

ارتباط است، محقق كند. 
عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، در واكنش به تعدد 
پيام رسان ها، وجود پيام رسان هاي داخلي متعدد را در شرايط فعلي يك 
دوره گذار مي داند و تأكيد كرده است:»ما هم معتقديم كه اين تعداد 

پيام رسان متعدد مورد نياز نيست و ضرورتي براي آنها وجود ندارد.«
از نگاه وي، در عين حال نمي توان به يكباره اين پيام رس��ان ها را كنار 
گذاشت. وزير ارتباطات از تقويت پيام رسان هاي بومي كنوني خبر داده 
و گفته است در نهايت دو تا سه پيام رس��ان كه از همه اقبال بيشتري 
دارند و زيرساخت شان آماده تر است به عنوان پيام رسان هاي عمومي تر 

مطرح می شوند و عموميت پيدا مي كنند. 
چنين رويكردي هم اگر چه مي تواند به شكل گيري فضاي رقابتي ميان 
پيام رسان ها براي ارتقاي كيفيت و خدمات منتهي شود، اما مي تواند 
بخش��ي از نيرو و انرژي متخصصاني كه اين اپليكيش��ن ها را طراحي 
كرده اند، هدردهد و شايد ادغام اين پيام رسان ها رويكردي منطقي تر 
باشد و موجب هم افزايي و ارتقاي كيفيت و خدمات بيشتر و بهتر شود. 
در عين حال طرح جديدي براي يكپارچه سازي پيام رسان هاي بومي 
ارائه شده است كه با راه اندازي يك مركز تبادل پيام بين پيام رسان هاي 
داخلي، ارتباطي ميان اين پلتفرم ها ايجاد ش��ود ك��ه مخاطبان يك 
پيام رسان داخلي مشخص  بتوانند بدون نصب پيام رسان هاي داخلي 

ديگر، به كاربران فعال در آن پلتفرم ها پيام ارسال كنند. 
 البته ظاه��راً اين همكاري و يكپارچه س��ازي بين پيام رس��ان گپ با 
دو پيام رسان روسي در ش��رف ورود به مرحله آزمايشي است. در پي 
همكاري هاي انجام ش��ده به زودي ارتباط س��ه جانبه مي��ان كاربران 
پيام رسان هاي گپ )بيش از 7ميليون كاربر(، اوكي )بالغ بر 60ميليون 
نصب( و في كنتاكته )داراي بيش از 90 ميليون كاربر( برقرار مي شود 
تا كاربران اين سه سكو كه ساكن گستره جغرافيايي كشورهاي حوزه 
اوراسيا، ايران و روسيه هس��تند با نصب هر يك از آنها امكان برقراري 
ارتباط در گس��تره بين المللي با يكديگر را دارند. با وجود اين، به نظر 
مي رس��د چنين ارتباطي ميان پيام رسان هاي متعدد و متنوع داخلي 
بس��يار ضروري تر اس��ت و مي تواند كاربران را از س��ردرگمي كنوني 

نجات دهد. 
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